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Documente de arhivă în sprijinul cunoaşterii 

şi valorificării resurselor hidroenergetice 
din O !tenia (li) 
PROIECTE DE MICROHIDROCENTRALE ŞI ALTE AMENAJARI 
HIDROTEHNICE lN JUDEŢUL DOLJ INTOCMITE PE BAZA 
CERCETARII DOCUMENTELOR DE LA FILIALA ARIDVEWR 
STATULUI DOLJ (II) 

SORIN DUMITRESCU 

Buna gospodărire a tuturor resurselor patriei no.astre - materiale şi ener
getice - constituie unul din imlperativele etaipei actuale, pentru a căirui realizare 
un număr important de specialişti din diverse ramuri de activitate îşi întrunesc 
eforturile. Intre acestea, valorificarea potenţialului energetic al cursurilor de ·apă 
de mai mică importanţă ocupă un loc de seamă în atenţia specialiştilor. 

Din studiile elaborate în perioada 1978-1979 de Ministerul Energiei 
Electrice, ConsHiul NatJional al eyelor şi consiliile PQPulare judeţene a rezultat 
că ţara noastră dispune de un potenţial hidroenergetic utilizabil prin amenajarea 
de microhidrocentrale reprezentînd o putere de cca 1 OOO MW şi o energie de 
cca 2,5 miliarde KWn/an. 

Ca urmare a indicaţiilor conducerii SU;Perioare de part1d şi de stat privind 
elaborarea unui program naţional de valorificare integrală a potenţialului hidro
energetic, Consiliul Naţional Pentru Ştiinţă şi Tehnologie a iniţiat inventarierea 
potenţialului hidroenergetic amenajabil şi a solicitat consiliilor populare judeţene 
să facă propuneri de amplasamente pentru realizarea de microhidrocentrale. 

Pe baza acestor propuneri Consiliul Naţional Pentru Ştiinţă şi Tehnologie 
a elaborat un program pentru utilizarea potenţialului hidroenergetic prin amena
jarea de microhidrocentrale în etapa 198,1-1985. 

Astfel, în condiţ.iile actuale valorificarea integrală a potenţialului hidraulic 
constituie o problemă de primă i.lIIJ)Ortanţă, putîndu-se lărgi ga,ma de preocupări 

hidroenergetice, ca de exemplu zone faivorabiJe, locaJe, pe rîuti mi.ci, izvoare de 
apă la cote înalte şi cu debit apreciabil. 

Una din problemele dificile a fost depistarea tuturor amplasamentelor favo
rabile, apelin:du-se în acest scop la toate informaţiile deţinute de organele de 
specialitate ca O.G.A. Dolj, D.A. Jiu, O.C.O.T. Dolj, T.C.I.F. Craiova, dar mai ales 
la documentele deţinute de Arhivele Statului, deosebit de valoroase şi utile. 

De un interes deosebit au fost informaţiile privitoare la vechile mori de apă 
de pe raza judeţului, în găsir~ acestora ai'Pelînd la Filiala Arhivelor Statului Dolj 
cu sediul la Craiova - alflind aici înţelegerea plină de solicitudine a arhiviştilor 

crai-oveni. Astfel am reuşit să reconstituim existenţa a peste 70 de mori de apă 
şi al.te instaLaţii pe ciul Gioroc, cana'1trl MorHor pe Deznăţui etc. aflate în docu
mentele vremii, filind apoi trecute pe hartă, localizate şi studiate la teren. S-a 
cîştigat astfel timp preţios, merg[ndu-se direct la vechile am.plasamente. 

Din împletirea acestor activităţi au rezultat posibile amplasamente ce au fost 
studiate, reţinîndu-se prin criterii tehnico-economice 25 de propuneri pentru reali

zarea unor microhidrocentrale. 
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PREOCUPARI ALE FILIALEI ARHIVELOR STATULUI MEHEDINŢI 
PENTRU CUNOAŞTEREA POTENŢIALULUI mDROENi:RGETIC 
DIN ZONA 

NICOLAE CHIPURICI 

Consfătuirea, avînd în vedere tema pusa m discuţie şi problemele ridicate, 
€sie şi interesantă şi utilă. Apreciem deosebit preocuparea specialiştilor de ,la 
Direcţia Apelor Jiu, Oficiul de Gospodărirea Aipelor şi Instill'.!tul de Proiectări Dolj 
pentru cercetarea documentelor din fondurile F.A.S. Dolj. 1n judeţul Mehedinţi, 

pină 'în prezent acest lucru s-a făcut mai puţin. 
Ţin să sublin_iez că ideea specialiştilor adusă la cunoştinţa noastră de tova

răşul inginer Panait cu privire la compararea informaţiei din izvoarele arhivistice 
cu realitatea de pe teren este interesantă şi utilă. 

Colaborarea fructuoasă dintre instituţiile din judeţul Dolj trebuie extinsă 

şi la filialele Arhivelor Statului din zonă limitrofă. Colectivul F.A.S Mehedinţi 

şi-a pus pe agenda de lucru adîncirea studiului cu privire la morile de a,pă din 
judeţ, doarece nu,mărul de 70 de asemenea obiective nominali2Jate în documentarul 
prezentat pentru un asemenea cadru geografic pare mic. 

Fondurile arhivistice de la Drobeta-Turnu Severin sînt valoroase prin astfel 
de date pe ·care le conţin şi ca un argument în acest sens aducem în discuţie 

catagrafia puţurilor şi filntînilor desohise din judeţul Mehedinţi şi documentele 
privind apele minerale din Mehedinţi şi Vil.cea. 

FOWSIREA SURSELOR DE A:PA CURGATOARE 
IN JUDEŢUL VILCEA IN TRECUT 
CORNELIU TAMAŞ 

Utilizarea puterii apei prin instalaţid afilciente care .a făcut parte din viata 
economică românească din trecut constituie încă o dovadă a spiritului ingenios al 
poporului nostru. 

lntreaga reţea de apă curgătoare de pe teritoriul judeţului Vîlcea a,parţine 
bazinului hidrografic al rîuLui Olt. Oltul străibate judeţul pe aproximativ 130 km, 
coborind de la Rîul Vadului pînă lia sud de Drăgăşani, 

Incepînd de la Cîineni spre Călimăneşti rîul Olt primeşte pe partea dreaptă 
apele pîraielor : Uria, Robeşti, Sărăcineşti şi ale rîului Lotru, iar pe stînga : Valea 
Satului, Boia, Titeşti şi Băiaşul. Printre afluenţii mai importanţi din amonte spre 
aval sînt : Muereasca, Olăneşti cu aflueiitul său Cheia, Bistriţa cu afluenţii săi 
Cheia, Otăsău, Govora, Luncavă,ţru.J., Pesceana, Mamu, Beica şi Olteţul cu afluentul 
său Cerna unit cu Cerni..\ioara, Tăriia şi Sasa. Pe stînga Oltul primeşte afluenţii : 
Coisca, Simnicul şi Topologul. 

RLurile în sectorul montan au un itniPortant potenţial hidroenergetic. 
11/foara de apă, moştenire din epoca daco-romană, are o construcţie care 

dovedeşte pricepere şi ingeniozitate, o bună cunoaştere a legilor fizicii şi a servit 
la satisfacerea unor necesităţi vitale legate de hrana zilnică a populaţiei. 

Prelucrarea lemnului cu ajutorul aipei, pentru material de construcţie, unelte, 
mijloace de navigaţie şi tot felul de obiecte de gospodărie a fost o îndeletnicire 
stră·veche în ţinutul car,pato-'dunărean. 

Documentele din arhi-ve, multe publicate, dar mai multe încă numai cerce
tate de oamenii de ştiinţă, arată că morăritul a reprezentat în feudalism o industrie 
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~mportantă şi aparţinea domniei, care o putea încredinţa bi,seridi sau boierimii. 
In Râmnic morăritul cu ajutorul apei îşi are o istorie suficient de documentată .. 
Domnia avea, din cîte ştim pînă acum, în zona Râmnicului cca. zece mori pe care, 
rînd pe rînd, le va da ca danii mănăstirilor. Spre exemplu, mănăstirea. Cozia capătă 
de la Dan I voievod o moară la Râmnic. O alta îi va fi dată mănăstirii de Mircea. 
cel Bătrîn, pentru ca sub Radul Praznaglava să ajungă să aibă cinci, iar în 1580· 

să mai adauge încă patru. _ 
MănăStirii Govora, la 1 august 1496, i se confirmă stă'pînirea peste o moara 

la Râmnic, dăruită de Vlad Dracul (1436-1446). După localizarea făcută de ~eag~ 
Basarab instalaţia resipectivă se afla „l\lnde se î,ffiiPreună hotarul cu Uhţa lm 
Qprea ". Neagoe Basarab mai pune la zestrea mănăstirii încă două m~r~ c?nstruit~ 
prin dorinţa sa „într-o casă" in faţa oraşului. La 15 aprilie 1635 manastirea ~a1 
avea încă prima moară în Uliţa. Mănăstirea Cornet de 1îngă Valea Rea, înamte 
de 1 septembrie 1'5'17, căJpătase de la jupan Stanciu! logofăt o moară _la _Olt ~n faţa 
VoinigeştHor. Ultima mănăstire posesoare de moară este Iezerul, care1a Patraşce> 
voievod i-o dăruieşte în anul 1566. 

Din a doua jumătate a secolului al XVI-iea înainte, morile boiereşti sî-nt 
frecvente, în timp ce domnia nu mai are niciuna. De altfel acum nici morăritul 
nu mai este un privilegiu damnesc, isclndu-,se în schimb o teribilă concurenţă 
între stăJpînii de mori : episcQpie, mănăstiri, boieri, preoţi şi negustori. Num.ărul 
morilor în judeţ continuă să crească. 

In secolele XVJ-XV,I,I apar ,în documente ştiri despre existenta unor 
mori pe toate rîurile vncene sub fomnula : ,,vad de moară", ,,moara cea. veche", 
„o roată de moară", ,,jumătate vad de moară", ,,CUIPe bune umblătoare", ,,moaxa 
cu vadurile" etc. 

Cu ti-llliPul apar sute de alte construcţii înălţate pe malul ape1or fără a mai 
fi trecute în acte, pe măsura nevoilor şi î1111Jprejurărilor. Satele dependente trebuiau 
să se îngrijească la rlndul lor de morile stăjpînului feudal, să le păzească şi să 

le repare. 

La 12 februarie 1680 Şerban Cantacuzino a trebuit să· hotărască deoarece „un 
logofăt Badea voise să tragă toată aipa la morile lor din ocnă. S-au cei:,cet.at 
vadurile, morile mai vechi, Dm{preună cu alţii din Vlăldeşti şi au împărţit a,pa în 
două : jumătate să mear,gă ~e moara logofătului Baidea şi jumătate la morile 
celor de la Ocnă, ca să se poată hrăni toţi". 

Oert este că peste secole, în statisticile din anul 1899, pe teritoriul judeţului 

V.îlcea se aflau un număr .de 225 mori. 
Judeţul Vilcea a .cunoscut şi alte tipuri de ,,mori" puse în mişcare de forţa 

apei. Aşa apare în 1598 ,pe uliţa cu ţigani o moară de postav, iar în 1646 o moară 

de hîrtie în regiunea Călimăneşti şi o tllta pe iazul morilar din Rîmnicul Vilcea, 
Ungă biiSerica Sf. Gheorghe, din iniţiativa boierilor Rudeni. 

,Nenumărate documente a.minte5c de pive. Piva serveşte pentru îngroşatul 

şi îndesatul dimiei care devine astfel mai rezistentă şi· mai călduroasă. Pivele se 
găsesc numai de-a lungul apelor limpezi de munte, cu un debit mare şi constant. 

Registrele de socoteli pe care le păstrăm în depozitele ai:,hivelor istorice men
ţionează destul de des existenţa pivelor ,pe domeniul mănăstiresc. 

Tot din documentele arhivistke aflam că în regiunea vî1ceană de munte 
încă din 1824 întîlnim joagăre f.olosite pentru obţinerea scîn.durilor din buşteni 

de stejar, fag, brad, ulm etc. 

Instalaţiile tehnice ţărăneqti din Viilcea fac parte din vechea oultură a 
poporului nostru, s-au înmulţit treptat şi au înderr>linit un rol social-economic 
însemnat, legat de anumite perioade istorice. De aceea socotim că tehnicienii, 
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astăzi, ce~cetînd asemenea izvoare de infcmmatie, care cuprind adesea muJiă inves
tiţie de inteligenţă utiliza:bilă in noHe conici.iţii oferite de o tehnologie simplă dar 
eficientă, ar putea degreva, pentru alte nevoi sociale, importante cantităţi de 
re:surse de energie - căr,bune, petrol etc. 

GORJUL, JUDEŢ CU UN BOGAT POTENŢIAL HIDROENERGETIC 

DAN NEGULEASA 

Pentru cunoaşterea folosirii energiei apelor în judeţul Gorj de-a Lungul 
timpului prezintă interes statisticile din 1833 şi 1909. 

Studiul informaţiilor din asemenea documente ne relevă faptul că numărul 

,cel mai mare al morilor de apă, circa 700, a fost atins la jumătatea secolului 
al XIX-iea. Spre anul 1,900 şi mai ales după aceea se observă o continuă scădere. 
St.atisticile din 1909 înregistrau un număr mai mare de mori pe rlurile Amaradia, 
Bistriţa, Gilort, Jaleş, Jiu, Olteţ, Sadu, Tismana. 

ln Gorj, spre deosebire de alte judeţe, exisuru foarte multe pive şi fierăstraie 
acţionate de forţa apelor. Dacă morile de apă au fost înlocuite de cele acţionate cu 
combusti:bili convenţionali, pivele, de regulă, n-au fost înlocuite cu alte instalaţii 

mai moderne. De aceea, avincl în vedere amploarea solicitărilor pentru produsele 
de artizanat, faţă în faţă cu problema consumului de ener,gie şi combustibili, studiul 
reînfiinţării lor ar putea, în condiţii noi, să stea în atenţia organizaţiilor socialiste 
interesate. 

Pornind de la a.cest motiv propunem ca investigaţia să fie· lărgită, iar în 
colectivele de cercetare să fie incluşi şi etnografi care pot să contribuie cu suges
tiile şi rezultatele cercetărilor de pînă acum la reconstrucţia şi reutilarea unor 
tehnici folosite de vechile obiective cu carncter economic semnalate în documente. 

In judeţul Gorj de altfel se mai păstrează asemenea obiective, îndeosebi mo
rile, unele funcţionînd cu aceleaşi tehnici şi în prezent, în viaţa unor mici 
colectivităţi. 

UN DOCUMENT DIN 1866 PRIVIND AMENAJAREA IlULUI 
PENTRU NAVIGAŢIE 
VIORICA CERNĂT;ESCU 

Intrucît problematica consfătuirii noastre este deosebit de largă supun aten
ţiei specialiştilor prezenţi aici un proiect de amenajare a Jiului „pentru a deveni 
navigabil pe o distanţă de 2-3 poşte", în speranţa că el va prinde viaţă, chiar 
dacă au trecut de atunci 117 ani. 

Inginerul Consiliului general al judeţului, Enrich Skr2icszevschi, în raportul 
său din 1866, intitulat „Clasificarea documentelor în judeţul Dolj", pleda pentru 
întocmirea unui proiect de amenajare a cursului Jiului cu scopul de a deveni 
navigabil. Pledoaria sa avea ca argumente : 1. poziţia geografică a judeţului situat 
între ultimele coline ale Car,paţilor, traversat de un râu mare şi de mai multe ape 
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mici în direcţia principală din mia:tă-noaipte spre miază-zi şi protejat' de un pămînt 
;,.foarte fertil" ; 2, producţia cerealieră mare a Doljului ; 3. ex;pcirtul intens prac
ticat de negustorii doljeni. 

Jiul, ce traversa Doljul pe o distanţă de „7 poşte", rămăsese pentru locuitori 
fără alt folos. Cu excepţia .binelui făcut de dteva mori aşezate la nivelu[ albiei, 
a;pele Jiului aduceau mult rău în tLm:pul creşterilor sale, inundînd fîneţele, locurile 
de arătură şi transfornnînd multe locuri în bălţi ce periclitau sănătatea oamenilor. 

De aceea inginerul Skrzcszevschi propunea ca apa Jiului să devină „pluti
toare fără multe cheltuieli pe o distanţă de cel puţin două pînă la _trei poşte, din 
gura ei în sus". Pentru· tlceasta trebuia întocmit un studiu -serios ·întemeiat pe 
observarea debitului apei, atît în matca Jiului, cit şi pe cur.sul rîurilor afluente. 

Se cerea neapărat ridicarea planului de situaţie a acestui rîu cu pămîntul 
<;e-1 înconj.ura, ridicarea nivelului longitudinal şi profilurile transversale, cît şi 

în.semnarea atît pe plan, cit şi pe faţa pămîntuluţ a noianului de inundaţii. 
· Acest studiu, pe care inginerul se angaja să-l întocmească, urma să aducă 

precizări şi pe albia din judeţul vecin, Gorj, căci „ori şi ce lucru ridicat va trebui 
început în sus", altfel „regulări mai în vale sint şi răimîn vane osteneli, făiră 
ni:ci uri succes''. _ _ 

Acelaşi inginer mai susţinea necesitatea înfiinţării unor poduri umblătoare 
pe apele Jiului, pe traseul Craiova-Severin, întruclt cele existente erau· insufi
ciente. DUJ>ă opinia sa ar fi fost util un pod stătător şi ·urtul umblător pe apa 
Gilortului, în drumul mare al Jiului, cel umiblăt-Or avdnd posibilitatea de a aduce 
venituri însemnate, care ar fi acoperit cheltuielile construcţiei în mai puţin 

de un an. 

INFORMAŢII DIN ARIDVE PRIVIND CITEVA SURSE 
DE ALIMENTARE CU APA A CRAIOVEI 

ION ZARZĂRĂ 

Dezvoltarea economică şi creşterea populaţiei oraşului Craiova în a doua 
jumătate a sec<>lului al XIX-lea au ridicat în faţa autorităţilor munidpale pro
bleme vizînd sistematizarea şi modernizarea oraşului. Intre acestea alimentarea cu 
apă potabilă a fost abordată pentru prima dată în anul 1883. Pentru descoperirea 
surselor de apă necesare s-au întreprins o serie de studii care ar putea prezenta 
acum un interes deosebit nu numai pentru specialiştii din domeniul gospodăririi 
apelor, ci şi din domeniul geologiei, geografiei şi chiar agriculturii. Avînd în vedere 
tema consfătuirii noastre am reţinut din documente cîteva date referitoare la 
resursele de apă de care dispune Craiova şi posi:bila utilizare a acestora. Iniţial, 

pentru aprovizionarea Craiovei cu apă potabilă s-au prQpus trei alternative : folo
sirea apelor Jiului, a izvoarelor din pertmetrul oraşului şi a apelor subterane din 
împrejurimile Craiovei sau aducerea apei din munţi. Studiile întreprinse timp de 
aproape două decenii de specia1işti din ţară şi de peste hotare, între care Bechman, 
şeful apelor din Paris, au conturat .mai multe resurse de ape subterane: 

- folosirea apelor subterane din platoul viilor, de unde se aprecia că s-ar 
putea obţine un volum de 8 OOO m.c. apă în 24 ore, dintr-un bazin- hidrografic 
sftuat între satele Cîl'.cea şi Floreşti ; 

- utilizarea apelor subterane din depozitele de piatră de pe valea Ama
radiei, la 15 km în amonte de punctul de vărsare al acesteia în Jiu, în scQpul 
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creării unei diferenţe de nivel suficiente pentru a asigura transportul apei prin 
cădere naturală ; 

- în studiul întreprins în 1902 geologul Matei Drăghicescu propunea căutarea 
r~urselor de apă în partea de vest a oraşului, din Valea Corniţoiu spre Atî,rn.aţi 
şi în marginea rî-pei Obedeanu ; în caz de insuficienţă, cercetările puteau fi ex
tirue spre Balta Verde şi Malu Mare, iar pentru partea de jos a oraşului se puteau 
efectua sondaje spre Şimnic. 

Cred că sursele şi soluţiile semnalate privind captarea şi transportul apei 
în condiţi;:i cit mai economicoase pot prezenta interes în soluţionarea cerinţelor 

crescinde de apă, în special pentru industrie. De pildă, resursele de apă semnalate· 
în zona Cîrcea-Floreşti vor putea fi utilizate pentru unităţile de pe platforma 
industrială din partea de est a oraşului. 

Dintre studiile de care disipunem în arhive prezintă interes studiul ingine
rului belgian Moulan privind ridicarea apei din straturile subterane şi tra11S1Portul 
acesteia, propunerea referitoare la utilizarea apelor Jiului prin crearea unui canar 
de dev,iere tras din cursul rîului cu o forţă motrice de 2 OOO CP. La obiecţia Con
siliului Tehnic Superior privind capacitatea prea mare a canalului (necesarul era. 
de 120 CP), Moulan a arătat că „acest canal ar putea deveni primul trunchi al 
unui canal de navigaţie care ar lega oraşul Oraiava cu Dunărea, ar fi chiar 
probabil a prelungi acest canal şi spre deal, pînă aproape de munţi, utilizîndu-se· 
pentru a produce puterea motri-ce pe tot parcu1"51Ul său". 

,,Surplusul de energie - considera Moulan - putea fi folosit pentru asigu
rarea iluminatului electl.":ic, funcţionarea unor unită-ţi de industrie, mori, tăbăicării, 
fierăstraie şi unităţi ale industriei mici". Proiectul îşi propune captarea apelor· 
subterane dintr-un bruz:in cua,rins între Amaraldia. Şimna.c. Preaj'ba şi gara oraşului. 

In altă ordine de idei, nu trebuie minimalizată nici problema fîntînilor. La• 
sfirşitul secolului trecut în Craiova exista un mare număr _de fîntini publice, 
unele cu un debit destul de bogat, fiind în realitate un fel de grupuri de izvoare„ 
prevăzute cu rezervoare pentru acumularea apei. Mai imJportante erau Obedeanu,. 
06ta, Fîntîna cu ţeapă, Hanul doctorului, Jianu, 7 Fîntini, Chiriac, Popova ş.a. 

Tot din documentele noastre rezultă şi alte idei referitoare la folosirea apelor· 
din lacuri şi eleşteie pentru udarea spaţiilor verzi, stropitul străzilor şi necesităţile

construcţiilor şi ale unităţilor industriale. Interesant mi se pare faptul că încă 

din anul 11378 se propunea folosirea apelor din lacul de la Hanul doctorului pentru
aprovizionarea oraşului cu apă. 

CITEVA DOCUMENTE PASTRATE LA FILIALA ARIDVELOR 
STATULUI DIN JUDEŢUL DOLJ CU PRIVIRE LA IZVOARELE 
DE APE MINERALE DE LA GIGHERA 

PAUL BARBU 

Comuna Gighera este aşezată în partea de sud a judeţului nostru, pe malul 
Dunării, fiind scăldată şi de apele Jiului la est. 

încă de multă vreme, locuitorii de aid au putut observa că în imediata 
vecinătate a comunei se găsesc izvoare de a,pe minerale. Mai multe documente· 
păstrate de filială atestă că acestea conţin sulf, fier, iod, clor, natriu şi alte 
elemente chimice şi că au prQPrietăţi terapeutice însemnate. In 1928 s-a creat aici 
o staţiune de băi minerale, proprietate .particulară, folosind o locomotivă cu abur-
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de zece H.P. şi zece cabine de brad cu aîte două căzi fiecare. Personalul băilor 
era format dintr-un administrator, un casier, doi mecanici, doi îngrijitori, un 
fochist şi două băieşiţe. Staţiunea era deservită de medicul dispensarului uman 
din localitate. 

Izvoarele erau captate într-un bazin circular cu diametrul de patru metri 
.şi adîncimea de trei metri. A,pele minerale erau folosite ca băi ca1de în tratarea 
suferinzilor reumatici. La băile de la Gighera au fost .trataţi, de pildă, în anul 
1938, 250 de pacienţi. Sezonul de tratament dura două luni, între 15 iulie şi 15 sep-
tembrie. Cei 250 de paeienţi au făcut 6 OOO băi calde, a 23 lei baia. S-au încasat 
.astfel 138.000 lei. Suma reprezenta un venit demn de luat în seamă pentru 
proprietar. 

Cam acelaşi număr de suferinzi se tratau in băile de la Ocniţa-Vîlcea. In 
1928, ai.ci au fost trataţi 300 de bolnavi, baia costin.d 25-30 lei. Desigur, băile 

de la Gighera, datorită capacităţii lor reduse, nu ,puteau concura cu renumitele 
.staţiuni, încă de atunci, de la Olăneşti, Govora, Călimăneşti, unde mergeau anual 
la tratament cite 3 500-5 OOO de oameni. 
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